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E.S. IOAN ROBU, 
Arhiepiscop romano-catolic 
de Bucurefti : 
"ACTORII DAU MAl MULT 
DECÂT PRIMESC" 

O Cum prive!jte la ora actuală 
Biserica Catolică teatrul? Având 
in vedere că a fost o perioadă în 
care 1-a interzis, apoi teatrul a 
renăscut ch iar  în sânul  ei -
"misterele" !ji "miracolele" -, iar 
Sfântul Părinte Papa Ioan Paul al 
11-lea a jucat !ji a scris teatru ... 

• La ora actuală, ca şi în trecut, 
teatrul de înaltă ţinută este, în ochii 
Bisericii Catolice, un mijloc privi legiat 
de promovare a valorilor umane şi 
creşt ine ;  dacă, în trecut, cenzura 
Biser i c i i  a "condamnat"  p iese ş i  
autori de teatru, acelaşi lucru îl poate 
face şi astăzi ,  când o lucrare sau un 
actor s-ar r id ica împotriva ace lor 
valori  sacre pe care l e  propovă
duieşte Biserica. 

Dacă în Evu l  med iu  teatru l  a 
• renăscut în Biserica Catolică, aceasta 
confirmă cele ·afirmate mai sus; la fel, 
şi activitatea din tinereţe a Sfântului 
Părinte Papa Ioan Paul  a l  1 1 - lea ,  
desfăşurată în cadrul teatrului. 

Nu există moment din viaţa lu i  
I isus Ch ristos care să n u  f i  fost 
prezentat pe scena teatrelor din lume; 
mă gândesc apoi la vieţile sfinţilor din 
toate timpurile, care i-au transformat 
pe mulţi autori de teatru în adevăraţi 
apostol i  a i  sacru l u i .  Iar  spunând 
• sacru " ,  îmi  v ine în m i nte ş i  
.profanu l " ;  aceste e lemente stau 
Tm preună l u ptându-se, exprimân
du-se, chemând la  l u m i n ă  com
plicitatea care se încheagă între autor 

şi personaje, între vestitori-actori şi 
ascu ltător i ,  dând naştere la acea 
"scânteie" greu de descris, care în 
spectacol luminează deodată actorul, 
autorul şi mesajul. 

O Poate ajuta teatrul Biserica 
în misiunea ei? Mă refer aici la 
"re-convert irea" omu lu i ,  l a  
întreţinerea sensibilităţii lui în 
sfera cotidianului. 

• În parte, cred că am răspuns 
deja la această întrebare. Însă pot 
răspunde acum direct: da, teatrul 
poate ajuta Biserica în misiunea ei .  Şi 
aceasta, desigur, nu folosind acelaşi 
l imbaj ca şi Biserica, ci apăsând pe 
registrele proprii de exprimare, astfel 
încât spectator i i  să perceapă, să 
accepte şi să aleagă aceleaşi valori 
propuse, în alte feluri, de Biserică. 

Îmi amintesc cum, în Seminarul 
d in  laş i ,  teatrul  er� o preocupare 
constantă a su periori lor şi  a stu
denţilor. Desigur că piesele de teatru 
care se j ucau în Semi nar nu  erau 
alese la întâmplare; dar îmi amintesc 
de Doctor fără voie, de Revizorul 
etc. Aveam noroc că Teatrul Naţional 
din laşi ne împrumuta costumele . . .  
Era o modalitate d e  educaţie pentru a 
şti să descoper i  cum să înţeleg i  
formele de  exprimare ale teatrului şi, 
în acelaşi timp, să înveţi să alegi între 
o piesă de teatru şi alta. Cred că de 
la o piesă de teatru de calitate fiecare 
om - actor sau spectator - iese 
schimbat dacă a perceput o scânteie 
de adevăr; dacă s-a transpus, dacă 

s-a rid icat peste t imp pentru a se 
confrunta ş i  a privi  cu seninătate 
timpul de fiecare zi al vieţii lui. 

O Acum doi ani, de Crăciun, 
au  existat încercări de a 
reprezenta scenete având ca 
subiect Buna-Vestire !ji Na!jterea 
Domn u lu i ,  scenete jucate de 
copii. Aveţi !ji a lte proiecte în 
acest sens? 

• Fără a putea vorbi în Biserica 
Catolică despre un proiect anume în 
privinţa teatru l u i ,  ştiu că în mu lte 
paroh i i ,  ca şi  în şcol i le noastre, la 
anumite sărbători ,  la sfârşit de an 
b i sericesc ori  de an şcolar sau 
un iversitar, este căutat şi  apreciat 
teatru l ,  ca m ij loc de expri mare a 
bucuriei, a suferinţei, a credinţei, ca 
mijloc de educaţie şi, în general, ca 
formă de comuniune cu cei din jur, 
făcând să iasă la suprafaţă o opţiune 
fundamentală pentru mai bine şi mai 
frumos în viaţa noastră şi a tuturor. 
Când teatrul  apr inde în i n ima 
spectatoru lu i  scânteia pentru mai 
bine, mai frumos, pentru adevăr, el 
este sprijin şi bucurie pentru Biserică, 
pentru copi i ,  t i neri şi oameni  mai 
puţin tineri. 

Actori i dau mai m u lt decât 
primesc. Fie ca aceia care primesc 
de la ei să înveţe la rândul lor să dea . 
Mă bucur, oricum, să le pot spune 
tuturor celor care iubesc teatrul un 
gând frăţesc şi  binecuvântător. 

------ AZIZA BODEA 
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